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Zusammenfassung



Englisch

The use of pedogenic carbonates (calcretes) in            estimating CO2 concentrations in the Late            Paleozoic atmosphere has been examined. For this            purpose Cerling (1991,1999) submitted a theory based on            the 13C/12C isotopic composition            in calcretes. According his model the relationship of            13C/ 12C in calcretes is mostly            coupled with the soil type and CO2            concentration in the atmosphere. By comparing time            equivalent sections from different localities, it is            attempted in the present study to separate calcretes            altered due to diagenesis from unaltered            carbonates.20 sections were examined, containing Late Paleozoic            sediments. Thin sections, cathodoluminescence and x-ray            diffractometry prove that a great number of different            carbonates exist in these exposures. Comparing the            Paleozoic samples with recent and subrecent calcretes            (Knox 1977, Khadkikar et al. 2000), it can be            demonstrated that anhedral, cryptocrystalline (
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Weitere Sprachen

Die Eignung pedogener Karbonate (Calcretes) als            Proxy für paläoatmosphärische            CO2-Konzentrationen wurde für verschiedene,            paläozoische Zeitabschnitte untersucht. Der Vergleich            zeitgleicher fossiler Bodenbildungen in            unterschiedlichen Lokalitäten diente dabei der            Eliminierung diagenetisch veränderter oder aus anderen            Gründen ungeeigneter Calcretes. Die Abschätzung            atmosphärischer CO2 -Gehalte beruht auf            einem Modell von Cerling (1991, 1999). Demnach ist das            13C/ 12C-Verhältnis in pedogenen            Karbonaten im wesentlichen vom Bodentyp und der            atmosphärischen CO2 -Konzentration            abhängig.20 Lokalitäten mit jungpaläozoischen Sedimenten            wurden untersucht. Dünnschliff-, Kathodenlumineszenz-            und Röntgendiffraktometrie-Untersuchungen belegen eine            Vielzahl unterschiedlicher Karbonattypen in den            Aufschlüssen. Vergleiche mit Karbonaten aus rezenten            und subrezenten Böden (Knox 1977, Khadkikar et al.            2000) zeigen, dass kryptokristalline (
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